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ČESKO: Váhavý postup vlády při řešení energetické krize je velkým zklamáním, stejně jako
tristní úroveň komunikace kabinetu Petra Fialy. Uvedla to Asociace hotelů a restaurací,
která mimo jiné uvedla příklad hotelu, jemuž vzrostly zálohy z původních 80 tisíc korun na
800 tisíc. Čekání na celounijní řešení je podle provozovatelů hotelů a restaurací zdlouhavé
a jeho další prodlužování může vyvolávat paniku. Jde o další organizaci, která podporuje
zastropování cen energií.

„Asociace hotelů a restaurací podporuje požadavky Asociace krajů na zastropování cen elektrické
energie. Stejně tak dlouhodobě apelovala na vládu, aby využila Dočasného krizového rámce, který
schválila Evropská komise na podporu podnikatelů. Pokud budeme usilovat o celounijní řešení, pak
tento proces bude ještě poměrně zdlouhavý,“ uvedl prezident AHR Václav Stárek v tiskové zprávě..

„Podnikatelé potřebují rychlé a efektivní řešení, které nebrání souběžnému jednání o řešení
na úrovni EU. Vláda nekomunikuje a neřešení prohlubující se energetické krize vyvolává mezi
podnikateli paniku,“ uvádí AHR.

„Velmi váhavý postup vlády v oblasti řešení cen elektrické energie je pro nás velkým zklamáním.
Stejně tak je tristní komunikace s profesními organizacemi, na které se denně obrací desítky
zoufalých podnikatelů s žádostí o zvýšení tlaku na vládu,“ uvedl Stárek.

„První dopis s návrhem zastropování cen energií jsme posílali spolu s dalšími organizacemi
zastupujícími zaměstnavatele již v dubnu, poslední jsme za AHR ČR zaslali v polovině srpna. Ani
na jeden jsme dosud neobdrželi reakci,“ dodal s tím, že podnikatelé nemají podle něj informace, zda
a jak bude vláda tuto krizovou situaci řešit. Od první iniciativy tedy uplynulo pět měsíců a situace
se stále zhoršuje bez jasného řešení a konkrétních termínů. Chceme věřit, že vláda důvěru
podnikatelů nezklame a urychleně zjedná nápravu.“

Podnikatelé, kteří do současné vlády vkládali naděje jako do politické reprezentace, která k nim má
blízko a bude jejich snahu o úspěšné budování podnikání podporovat, začínají velmi rychle podle
AHR měnit svůj postoj. „Očekávali totiž, že je v této krizi vláda pochopí a alespoň částečně podpoří,
zvláště když se to v mnoha jiných členských zemích EU již aktivně děje. Jakékoliv opatření bude mít
svou dynamiku, a tudíž se může stát, že případné kroky, které přijdou až na počátku příštího roku
se již minou účinkem a podnikatelé, kteří budovali své firmy po mnoho let budou nuceni ukončit svou
činnost,“ dodává asociace.

Premiér Petr Fiala (ODS) v pátek uvedl, že je třeba směřovat k zastropování cen energií. Řešení by
se ale podle něj mělo dosáhnout na evropské úrovni. Ministr průmyslu a obchodu Jozef Síkela
v pondělí uvedl, že stanovení cenového stropu elektřiny by znamenalo výdaj 150 miliard korun
za každých 100 euro snížené ceny oproti té tržní. Při stanovení stropu na polovině současné ceny,
tedy 500 eur za MWh, by tak stát dal ročně na kompenzace 750 miliard korun, což je podle Síkely
například více, než kolik dá stát na důchody. Dodal, že trh přestal fungovat, protože zamrzl. Důležité
je oddělit ceny plynu od elektřiny.
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Problémy s cenami energií mají i mlékaři
„V současné době ceny elektrické energie představují až desetinásobek cen z konce minulého roku.
Konkrétních případů by se dalo uvést mnoho, pro příklad uvádíme hotel o 60 pokojích, který
z původních 80 tisíc korun měsíčně nyní očekává vyúčtování ve výši 800 tisíc korun měsíčně,“ uvádí
AHR s tím, že tato situace se nedá nazvat tržním prostředím, ale likvidací podnikání, kterému stát
přihlíží bez jasné a razantní reakce.

„Za této situace bude vláda odpovědná za důsledky, kterými bude uzavírání provozů, propouštění
zaměstnanců a v konečné fázi i dopady na veřejné rozpočty,“ dodala AHR.

Podobně jako restauratéři a hoteliéři hovoří i mlékaři. Situace v mlékárenství je podle jeho svazu
kvůli drahé elektřině a plynu velice vážná, jedná se o energeticky náročné odvětví. Mlékaři využívají
nejvíce plyn, jehož cena se od jara zvýšila až na devítinásobek. Problémy budou mít zřejmě hlavně
malé a střední firmy. Uvedl to předseda představenstva Českomoravského svazu mlékárenského Jiří
Kopáček. Doplnil, že za správné řešení současné situace považuje zastropování cen energií.

Generální ředitel největší české mlékárny Madeta Milan Teplý již minulý týden prohlásil, že náklady
na elektřinu firmě stouply meziročně o 90 až 100 procent. Pokud bude současný stav pokračovat,
společnost nebude mít příští rok v lednu z čeho elektrickou energii zaplatit, řekl.

„Velké koncerny si snad s touto nelehkou situací poradí o něco lépe než malí a střední zpracovatelé,
ale dotýká se jich to stejně. Vyjádření některých podnikatelů mohou být expresivní, ale upozorňují
na velikou vážnost situace a výzvy zejména našim představitelům, že je potřeba s tímto stavem něco
více dělat,“ uvedl Kopáček. Upozornil především na nerovné podmínky v porovnání s některými
okolními státy, které firmám poskytují podporu.

Všechny firmy v oboru se podle Kopáčka snaží o maximální úspory a vyjednávají o cenách energií
na další období. Jednotlivé výrobní procesy ovšem představují vysoké energetické náklady – mléko
musejí zpracovatelé tepelně ošetřit, mnoho technologií pro výrobu sýrů, másla, sušeného nebo
kondenzovaného mléka vyžaduje energie. Hotové výrobky stejně jako suroviny je nutné zchladit
i mrazit, popsal Kopáček.
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